
از ماست به وزن بازیکنان تا تبلیغات میلیاردی!
ابراهیم افشار

۱- نه به آن ادموند مایوفسکی گوربه گور شده 
که  ایران-  فوتبال  ملی  تیم  روسی  شهیر  مربی   –
بیچاره وقتی در خیابان بهار از جلوی میوه فروشی ها 
می گذشت سر یک کیلو پیاز و سیب زمینی با بقال و 
چقال چانه می زد که من مربی تیم ملی ایرانم و کسی 
هم او را به جا نمی آورد که دوزار در فروش آن تخفیف 
بدهد، نه به این »کی روش« که هزار الله اکبر راه پول 
درآوردن و بیزینس را فوت آب است و البت که ما هم 
هیچ اعتراضی نسبت به کارهای تبلیغاتی و برندینگ 
عالیجناب وارد نمی دانیم. نه به آن قهرمان روستایی وار 
که  تختی-  غلامرضا  زمین-  ایران  ضدنفسانیات   و 
حرف زدن با او سر تبلیغ ماست دوسوسمار نیز به 
مثابه قتل نفس به شمار می رفت و نه به این مربیان 
شاخ شمشاد فوتبال امروز که کرور کرور پول می برند 
و بیلبوردهایشان به ما چشمک می زنند از سر صبح تا 
شوم تار که »بیا منو بخور، بیا منو بخر«. داستان بر سر 
یک قرون دوزارها نیست. آدمی که بلد است خودش 
را عرضه کند، قیمت خود را نیز می داند؟ فوتبال دیگر 

چیزی جز تجارت نیست.
فخر  فقر،  به  اما  دیروز  نسل  قهرمانان   -۲
یک  از  درویشانه،  زندگی  نوع  این  می کردند. 
طرف  از  که  برمی خاست  متعبدانه  جهان بینی 
مربیان صبح تا شب به قهرمانان القا می شد تا آن ها 
دمی به اصول آماتوریسم خیانت نکنند، حتی اگر 
نداشته  زدن  برای سق  نانی  خرده  جگرگوشه شان 
در  ایران  آماتوری  نیمه  و  آماتوری  فوتبال  باشند. 
می کرد  سعی  خود،  راه اندازی  نخست  قرن  نیم 
حتی  دارد.  نگه  دور  تجارت  اصول  از  را  خود 
نیز در همین خرده فرهنگ  فوتبال  خارجکی های 
سیب زمینی  و  پیاز  سر  نهایتش  و  می شدند  حل 
تخفیف می خواستند. به عنوان مثال مربی نهنگی 
مثل رایکوف که تاج را تاج کرد وقتی سر از سپاهان 
که  بود  نحیف  چنان  قراردادش  درآورد  اصفهان 
بین  از  کند  بو  را  دستش  اگر  می کرد  فکر  آدم 
می رود. او در دی ماه سال ۱۳۵۵ با حقوق فیکس 
فوق العاده  هزارتومان  ده  و  تومن  هزار   ۱۵ ماهانه 
بابت غذا و ایاب و ذهاب و هزینه هتل، کوچینگ 
سپاهان را در دست گرفت. چیزی معادل تقریبی 
شش هزار دلار در ماه! حالا او چگونه می توانست 
معرف تبلیغات محیطی یک هتل یا یک رستوران 
یا یک جور تنقلات باشد؟ شاید بتوان چنین نتیجه 
گرفت که بیزینس و تبلیغات در نیم قرن نخست 
ستاره هایی  نداشت.  اعراب  از  محلی  ایران،  فوتبال 
که پول کفش و لباسشان را از پول توجیبی خود 
می دادند و پیراهنشان را خود می شستند و حیاط 
باشگاه را خود جارو می کردند، چگونه می توانستند 
برای  بگذارید  باشند؟  مادیات  به  آلودگی  مظهر 
صفحه  از  جنایی  داستان  یک  قضیه،  این  اثبات 
نقل   ۱۳۵۵ شهریور   ۱۳ اطلاعات  روزنامه  حوادث 
آن  در  »فقرسیاه«  فضای  دربرگیرنده  که  کنم 
هولناک  این خبر  در  است.  فوتبالفارسی  سال های 

مستمری،  قطع  با  که  »فوتبالیستی  شده  نوشته 
محکوم  زندان  سال  یک  به  می رفت  دزدی  به 
استعداد  است که »یک  قرار  این  از  داستان  شد.« 
فوق العاده آبادانی که در تیم های تهران فوتبال بازی 
راه  از  فقط  سالگی   ۲۴ تا  را  زندگی اش  و  می کرد 
مستمری اش  قطع  با  ناگهان  بود،  گذرانده  فوتبال 
از طرف باشگاه، چون هیچ کاری بلد نبود پس به 
دزدی روی آورد و در شعبه نهم دادگاه جنحه به 
یک سال حبس جنحه ای محکوم شد. او در دادگاه 
از  غیر  کار دیگری  خاطرنشان کرد که چون هیچ 
مبادرت  دزدی  به  ناچار  بودم  نگرفته  یاد  فوتبال 
اصلا  فوتبالیست هایی  چنین  نسل  برای  کردم!« 
داشته  می توانست  مفهومی  چه  محیطی  تبلیغات 
باشد؟ نسلی که فوتبال را برای فوتبال بازی می کرد 
در  بانک ها داشت؟ حتی  بیلبورهای  با  چه صنمی 
پیشرفته ترین فوتبال های دنیا نیز داستان اینقدرها 

جدی نبود!
غول های  از  مصاحبه  جذاب ترین  شاید   -۳
اردیبهشت  دوم  در  را  ایران  ملی  تیم  نیمه حرفه ای 
۱۳۵۱ در کیهان ورزشی خواندیم که ستاره ای چون 
کیهان  خبرنگار  جلوی  صاف  صاف  حلوایی  مجید 
ورزشی را گرفت و با خوشحالی وصف نشده ای اعلام 
کرد که ماست بند محله شان واقع در سه راه زندان 
تهران اعلام کرده که در صورت پیروزی ایران بر کره 
شمالی، به اندازه وزن تمام بازیکن ها به تک تک آنها 
وقتی  مجیدآقا  شوق  و  ذوق  هنوز  می دهد!  ماست 
که این خبر را در تمرینات آماده سازی تیم ملی به 
همبازی هایش می داد در ذهن تاریخ شفاهی فوتبال 
شکلی  چه  را  توپچی ها  بقیه  که  است  مانده  ایران 
انگشت به دهان کرد و احتمالا چه نهنگ هایی که آن 
شب به مادر خود مشتلق دادند که نترس، فوتبال ما 
را به جایی رسانده که دیگر می توانیم هزینه لبنیات 
بیاوریم. »دیگر هرچی  به دست  را مجانی  منزلمان 

ماست و پنیر می خواهی نوکرتم!«
به  ایران که  -اولین مربی خارجی ورزش   -۴
حقوق خود قناعت نکرد و به فکر درآمدهای جانبی 
افتاد، صاییم اریکان بود؛ مربی کشتی ایران که از 
ترکیه آمده بود تا مثلا زیره به کرمان ببرد. او در 

کشتی  ملی  تیم  همراه  به  برون مرزی  سفر  اولین 
یک  توی  بلّا  و  الّا  را  پایش  سوئد، جفت  به  ایران 
ایرانی  قالیچه  دوتا  می خواهم  من  که  کرد  کفش 
معمولا  ایرانی ها  آن  از  قبل  ببرم.  فروش  برای  هم 
برای  نفیس  سجاده های  فرنگستون،  به  سفر  در 
قالیچه  مبتکر  اما  بیک  صاییم  می بردند،  فروش 
به  که  کوچکی  کوچک  قالیچه های  شد.  قاچاقی 
هر  آقابلور  شد.  تبدیل   ۴ در   ۴ قالی های  به  مرور 
وقت داستان این قالیچه ها را می گفت می خواست 
زمین دهن باز کند و کشتی گیران ایران را ببلعد. 
در  طیاره  که  بود  وقتی  اصلی  مصیبت  او  نظر  از 
چون  و  می نشست  زمین  به  استکلهم  فرودگاه 
آنجا از حمال و باربر و وانت خبری نبود، بچه های 
قلچماق باید جور مربی خارجی را می کشیدند و تا 
هتل حمالی می کردند و از نفس می افتادند. شاید 
تنها آدمی که به قول آقابلور در تمام عمرش دست 
به چنین کاری نزد و هم سفرهایش را بارها از دست 
زدن به چنین کارهای زننده ای نکوهش کرد همو 
بود. تختی عزت نفس داشت اما الباقی ستاره هایی 
نمی شدند،  کاسب  قهرمانی  و  ورزش  از  که چیزی 
مجبور بودند برای گذران امورشان گاه در سفرهای 
خارجی، دست به کارهای چیپ اقتصادی بزنند و 
گاه آبرویشان را هم در این راه از دست بدهند. مثل 
ملت های  جام  به  ملی  تیم  بچه های  بردن  شمش 
را  همه شان  پلیس  که  هندوستان   ۱۹۶۰ آسیای 
سربزنگاه هنگام آب کردن سکه ها خفگیر کرد و نه 
تنها سرمایه شان را مصادره کرد که تعدادی شان نیز 
به چندسال و چندماه محرومیت از فوتبال محکوم 
شدند. برای آن نسل، برندینگ و بیزنس، طعم زهر 

هلاهل می داد.
۵- -اولین مربی ای که در ورزش ایران به فکر 
از  بود  بیک  صاییم  افتاد،  غیرورزشی  بیزینس های 
منطقه آناطولی که وقتی دوتا قالیچه به سوئد برد 
فروشش را انداخت گردن آقابلور. بچه ها گفته بودند 
آقا با چه زبانی می خواهی قالی ها را آب کنی؟ تو 
که زبان فرنگی ها را نمی دانی؟ آقا بلور گفته بود من 
فقط یک جمله بلدم:»آی هَو تو کارپت!« )من دوتا 
قالیچه دارم!( در استکهلم قالیچه ها را کشان کشان 

برده بودند هتل تا موقعیتی برای فروشش بیابند و 
به  بلور  بیندازند.  راه  و ساتی  فرش ها سور  با سود 
یک مغازه شیک وپیک فرش فروشی رفته بود و هاج 
و واج مانده بود. می گفت لاکردار از سالن کشتی ما 
در تهران بزرگتر بود و فرش های وحشتناک نفیسی 
به  بلور  به آدم چشمک می زدند.  بودند که  در آن 
فرش فروشی  سالن  بادیگاردهای  به  ورود،  محض 
گفته بود:»آی هَو تو کارپت« و طرف لبخند ملیحی 
بلور  سوئدی ها،  سالن  در  آنجا  اوکی.  که  بود  زده 
بود یک  ندیده  در عمرش  آنتیک  فرش  آنهمه  که 
بود  انداخته  راه  خود  با  خوشگلی  »تک گویی« 
ای  تیمسار!  »ای  می کرد:  را  تعریفش  همیشه  که 
تا  هستید  کجا  ایران!  ملت  ای  ایران!  قهرمانان 
ایرانی به چه ترس و لرزی و  ببینید مربی بیچاره 
هزاران بدبختی، آلودگی های مربی خارجی را پاک 

می کند؟«.
او و تیمسار ایزدپناه رئیس وقت ورزش کشور، 
اولش به بهانه خرید و قیمت گذاری قالی های مشابه 
وارد سالن فرش فروشی شده و چون انگلیسی شان 
فول نبود ناگهان به بهانه ای از مغازه دررفته بودند، 
آخرش هم قالیچه ها را با ترس و لرز به مدیر هتلی 
که تیم ایران در آن مستقر بود، فروخته و تتمه اش 
را کف دست صاییم بیک گذاشته و نتوانسته بودند 
سور و سات شان را راه بیاندازند و دسته جمعی دلی 
از عزا دربیاورند. این جور ناکامی ها شمایلی از تمام 
بیزینس های قهرمانان فقیرپیشه نسل اول ما بود که 
ناگهان بسیاری شان دست تنگ و تنگدست از دنیا 
تا تصاویر بدیع مستر کی روش و  نماندند  رفتند و 
الباقی تبلیغاتچی های فوتبالفارسی را در بزرگراه ها 
ببینند و آه سیری از ته دل بکشند. بسیاری از آنها 
وقتی مردند حتی دوتا قالیچه هم در کلیّت زار و 
زندگی شان نداشتند. بقیه که به قواعد بیزینس های 
جزیره  دوتا  دوتا  اکبر،  الله  هزار  بودند  آگه  مدرن 
داشتند. سه تا سه تا طیاره داشتند. چهارتا چهارتا 
قارقارک های لندهور داشتند. پنج تا پنج تا کت و 
شش  تا  شش  پیکان.  شیکان  مارک دار  شلوارهای 
تا برج و بارو. هفت تا هفت تا غبغب. اکنون بهای 

غبغب ما چند است؟

 باشگاه ها با مشکلات مالی مواجه هستند و باید همکاری شود

گرشاسبی: حق پخش ندهند، تصمیم دیگری می گیریم
سرپرست باشگاه پرسپولیس در پایان جلسه ای 
که در خصوص حق پخش فوتبال برگزار شده بود، 

به گلایه از دست اندرکاران این امر پرداخت.
باشگاه  سرپرست  گرشاسبی،  حمیدرضا 
باشگاه ها  مدیران  جلسه  خصوص  در  پرسپولیس 
به همراه رئیس  فدراسیون فوتبال و رئیس سازمان 
اینطور توضیح داد: جلسه خیلی خوبی برگزار شد 
و تصمیمات مهمی اتخاذ کردیم. باید از  فدراسیون 
آستانه  در  که  کنم  تشکر  لیگ  سازمان  و  فوتبال 
رئیس  جهان  فوتبال  اجرایی  مقام  بالاترین  حضور 
این  و  باشگاه  ها موافقت کردند  با درخواست  فیفا 
جلسه برگزار شد. در این نشست در مورد مسائل 

مختلف بحث و تبادل نظر شد.
وی با اشاره به موضوع حق پخش و درخواست 
باشگاه ها  درخواست  گفت:  آن  پرداخت  برای  آنها 
دریافت حق پخش تلویزیونی از صدا و سیما است 
باشگاه  و  فوتبال  این حق پخش جز حقوق مسلم 
 ها محسوب می شود و با توجه به اینکه باشگاه های 
به  دست  اقتصادی  مسایل  و  مشکلات  با  مختلف 

انتظار  سیما  و  مسئولان  صدا  از  هستند  گریبان 
داریم هماهنگی لازم را با باشگاه ها و اهالی فوتبال 
ها  باشگاه  و  فوتبال  حق  و  سهم  و  باشند  داشته 

داده شود. 
این  دارد  انتظار  اینکه  اعلام  با  گرشاسبی 
سیما  و  صدا  و  ورزش  مدیران  دخالت  با  موضوع 
پرداخت شود گفت: پرداخت حق پخش تلویزیونی 
و  است  فوتبال  در  گری  حرفه ای  اصول  از  بخشی 
این  که  داریم  سیما  درخواست  و  صدا  مدیران  از 
حق قانونی ومسلم فوتبال و باشگاه ها را بپردازد. در 
گذشته جلساتی با مدیران ارشد صدا و سیما برگزار 
 شده که هیچ کدام از وعده ها متاسفانه محقق نشد. 
برای جلوگیری از فاصله بیشتر امیدواریم این مساله 
با درایت سلطانی  فر وزیر محترم ورزش و جوانان و 
مهدی تاج رئیس فدراسیون فوتبال و تعامل با علی 
و سیما  این  سازمان صدا  محترم  ریاست  عسگری 

مشکل مدیریت و مرتفع شود.
موضوع  این  اینکه  به  واکنش  در  وی 
هنوز  و  گرفته  قرار  بحث  مورد  که  سال هاست 

گذشته  سال  سه  دو  در  گفت:  نرسیده  نتیجه  به 
تصمیم هایی که گرفته شد  منتج به نتیجه نشد و 
بعد از تغییر ریاست صدا و سیما رئیس جدید توافق 
این  امیدوارم  نداشت  قبول  را  آن  و  کرد  رد  را  ها 
مرتبه  علی عسگری رئیس صدا و سیما به تعهدات 
این سازمان پایبند باشد زیرا در صورتیکه به توافق 
نرسیم مجبور خواهیم شد  که تصمیم های دیگری 
عظیم  خیل  انتظار  پاسخگوی  بتوانیم  تا  بگیریم 

هواداران باشیم.

 پرسپولیس به دنبال انتقام از 
استقلال در دربی های آخر سال!

استقلال برتری محسوسی در دربی های اسفند ماه نسبت به پرسپولیس 
دارد.

های  آبی  و  شده  برگزار  ماه  اسفند  در  بار   8 تاکنون  پایتخت  شهرآورد 
پنالتی، سهم  با احتساب پیروزی در ضربات  و  اند  بار پیروز شده  پایتخت ۴ 

پرسپولیس ۲ برده بوده و همچنین ۲ دیدار با تساوی به پایان رسیده است.
۲ بازی اسفند ماهی در دهه پنجاه، ۱ دیدار در دهه ۶۰، ۳ مسابقه در 7۰ 
و دو بازی هم در دهه 8۰ برگزار شده و به نوعی دربی پیش رو اولین مصاف 

آخر سال سرخابی های پایتخت در این دهه خواهد بود.
در این 8 دیدار علی جباری با ۲ گل آقای گل به شمار می رود و محمود 
رافت، مهدی هاشمی نسب،  پایان  خوردبین، مسعود مژدهی، صمد مرفاوی، 
علیرضا اکبرپور، شیث رضایی، سهراب انتظاری، فکری، عنایتی و قربانی دیگر 
تیم هیچ گلزنی وجود  تیم فعلی دو  از  به طبع،  و  به شمار می روند  گلزنان 

ندارند.
به  اسفند در همه مسابقات  در  تقریبا  استقلال،  و  پرسپولیس  همچنین 
آزادگان، جام  تهران، لیگ تخت جمشید، لیگ قدس،  اند. لیگ  میدان رفته 
حذفی و لیگ برتر میدان های بزرگی بوده اند که دو تیم محبوب ایران در آن 
ها دیدار داشته اند و تنها بازی در رقابت های آسیایی در تقویم دربی تهران 

خالی به نظر می رسد.
۱(  ۱۱ اسفند ۵۱: پرسپولیس ۰ استقلال ۲ )علی جباری(

مسعود  و  خوردبین  )محمود   ۱ استقلال   ۱ پرسپولیس   :۵۴ اسفند   ۲7   )۲
مژدهی(

۳(  ۱۹ اسفند ۶7: پرسپولیس ۰ استقلال ۰ )برد ۴ گله پرسپولیس در پنالتی(
۴(  ۱۵ اسفند 7۰: پرسپولیس ۰ استقلال ۲ )مرفاوی و ورمزیار(

۵(  8 اسفند 78: پرسپولیس ۲ استقلال ۰ )رافت و هاشمی نسب(
۶(  ۵ اسفند 7۹: پرسپولیس ۰ استقلال ۱ )اکبرپور(

7(  7 اسفند 8۳: پرسپولیس ۲ استقلال ۳ )شیث رضایی و سهراب انتظاری 
برای پرسپولیس، فکری، عنایتی و قربانی برای استقلال(

8(  ۱۹ اسفند 8۴: پرسپولیس ۰ استقلال ۰
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اخبار
 فقط باید معجزه ای رخ دهد و تمام بازی ها را ببازیم

برانکو: در پایان بازی جشن قهرمانی را برگزار خواهیم کرد
سرمربی سرخپوشان در آستانه دربی در خصوص شرایط 

پرسپولیس به صحبت پرداخت.
برانکو که سابقه سه پیروزی در دربی تهران را در کارنامه 
دارد، امیدوار است تیمش با حفظ شرایط روحی فعلی بتواند 

در دربی هشتاد و شش نیز به موفقیت دست یابد.
او در خصوص وضعیت تیمش برای این دیدار گفت: نه 
بازیکن مصدوم، نه بازیکن ناراحت در تیم هست. همه سلامت 
هستند و امیدوار هستیم این چند روز هم کسی مصدوم نشود.
برانکو در مورد دربی گفت: برای بازی دربی خوشحال هستیم، این بزرگترین مسابقه در آسیا است 
و حتی بزرگترین بازی از لحاظ شور و شوق در دنیا است. دربی یک بازی خاص و دارای اهمیت است، 

همه بابت این رویارویی خوشحال هستیم و امیدوارم ورزشگاه پر شود و همه لذت ببرند.
سرمربی سرخپوشان در واکنش به سوالی که وینفرد شفر موفقیت  خوبی در استقلال داشته و با 
حضور او اکنون حریف امیدوار به شکست دادن این تیم است، گفت: با آمدن شفر تغییرات بزرگی در 
استقلال مشاهده کردیم، آنها از موقعیتی بد به رده دوم و سوم رسیدند و در حال حاضر به فینال حذفی 
هم رسیدند، نتایج نشان می دهد استقلال چقدر خوب و قوی شده و این بازی می تواند بازی زیبایی شود 

و این مسابقه ای است که همه برای آن تلاش می کنند.
برانکو در خصوص اینکه چه قولی به هواداران تیمش در آستانه دربی می دهد گفت: تنها قولی که 
می توانم بدهم این است که بازیکنان همه توان خود را می گذارند و تا پایان می جنگند تا با ارائه یک 

بازی خوب، برنده شوند.
سرمربی پرسپولیس در واکنش به اهمیت این بازی و شانس قهرمانی تیمش در صورت پیروزی 
برابر حریف دیرینه گفت: بله درست است، با پیروزی در این بازی، قهرمانی ما تثبیت می شود. تنها در 
یک صورت ما قهرمان نمی شویم و آن هم اینکه معجزه ای رخ دهد و در همه بازی ها ببازیم و ذوب آهن 
هم همه حریفانش را ببرد. به بازیکنانم تبریک می گویم، چند دقیقه قبل به آنها تبریک گفتم، نه تنها 
به بازیکنان بلکه این تبریک را به کادر پزشکی و تدارک هم اعلام کردم، هرکدام از ما خشتی از این 
ساختمان هستیم، امسال علاوه بر تکرار قهرمانی، به نیمه نهایی آسیا هم رسیدیم و لیگ قهرمانان جدید 
را هم خوب شروع کردیم. می دانم این بازی چقدر ارزش دارد و دربی ارزشی به اندازه قهرمانی دارد. 
مطمئنم از دقیقه یک تا آخر می جنگیم، شاید با جنگیدن هم بازنده شویم، اما اگر نجنگید، از قبل حتماً 

بازنده هستید.
وی در مورد اینکه آیا سوپرایزی برای دربی دارد، عنوان کرد:  سورپرایز در زمین خواهد بود.

تماشاگر ویژه دربی هستند، عنوان کرد: خوشحالم  فان باستن  فیفا و  اینکه رییس  برانکو در مورد 
رئیس فیفا در این بازی تماشاگر است و این نشان از اهمیت و احترام زیاد دارد و اینکه آنها چقدر به 

مسائل آگاه هستند، امیدوارم به بهترین شکل بازی برگزار شود و نمایش خوبی داشته باشیم.
بازی جشن قهرمانی  پایان  این تیم در  انتظار داشتند  اینکه هواداران  سرمربی پرسپولیس درباره 
خود را برگزار کند و البته سازمان لیگ با آن موافقت نکرده گفت: ما برای خودمان جشن می گیریم، 
این مسئله ارتباطی به سازمان لیگ ندارد، ما اگر قهرمان شدیم می توانیم برای خودمان جشن بگیریم.

شفر: وضعیت پادوانی بهتر شده است
تیم  این  برزیلی  مدافع  که  کرد  اعلام  استقلال  سرمربی 

وضعیت بهتری را پیدا کرده است.
وینفرد شفر در مورد آخرین وضعیت پادوانی در صفحه 
اینستاگرام خود نوشت: پادو بهتر شده است. میبینید که تمام 
اعضای تیم و باشگاه تمام نهایت تلاش خود را برای بهبود او 
انجام می دهند. ما مثل یک خانواده هستیم و افتخار می کنم 

که عضوی از استقلال هستم.
پادوانی در جریان بازی با فولاد در یک صحنه با آرمین 
سهرابیان برخورد کرد و با حالت بی هوش مستقیم از استادیوم 

راهی بیمارستان شد تا فورا به وضعیت او  رسیدگی شود.
بعد از سی تی در بیمارستان آپادانا اهواز مشخص شد جمجه و مهره گردن پادوانی  شکسته است و 

در طول این مدت شایعات عجیبی در مورد مصدومیت این مدافع برزیلی به راه افتاده بود. 
البته پادوانی تا حد زیادی توان حرکتی خود را بدست آورده است و امروز شرایط خوبی را تجربه 

می کند، او قرار است به زودی به تهران منتقل شود تا جمجمه خود را عمل کند.

اخبار کوتاه


